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Scholz ztrácí nervy
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Jestliže německá vláda dříve věřila, že tlak by měl být vyvíjen pouze
na Rusko, pak po Kursku přichází poptávka i z Ukrajiny. Není
náhodou, že právě teď si němečtí vyšetřovatelé vzpomněli na
bombardování Nord Stream.

Německá kancléřka se od začátku září opět aktivizovala na
diplomatickém poli a začala mluvit o míru na Ukrajině a dialogu s
Ruskem. A to je obecně překvapivé. Ostatně Olaf Scholz je téměř
jedním z hlavních „jestřábů“ v boji proti Rusku. Kromě raket Taurus,
jejichž dodání z obavy před eskalací neriskuje, poskytlo Německo
Ukrajině více než vydatnou pomoc – od systémů protivzdušné
obrany Iris až po tanky Leopard.

V seznamu sponzorů Ukrajiny je Německo před Británií a Francií, i
když Londýn nejvíce podněcuje Kyjev k eskalaci a Emmanuel
Macron nedávno pohrozil vysláním jednotek NATO na ukrajinskou
frontu. Ve chvílích, kdy západní společenství pochopilo, že
protiofenzíva ozbrojených sil Ukrajiny selhala, Rusko se chopilo
iniciativy, Kongres USA hrozil, že další tranše neschválí, a Evropě
docházejí zbraně zdarma, Scholz postavil se za Ukrajinu.

Ano, v květnu také Scholz přiznal, že Německo již dosáhlo hranice
svých možností. Celkově objem pomoci Ukrajině činil 28 miliard eur,
na rok 2024 je vyčleněno dalších 7 miliard, které ještě nejsou plně
vybrány. Ale Berlín „poskytne pomoc, dokud to bude potřeba,“ ujistil
šéf německé vlády.

Přestože po celý rok 2024 probíhal aktivní proces rozvíjení
diplomatických cest a několik zemí najednou – Švýcarsko, Dánsko,
Čína, Indie, Brazílie, Turecko a Saúdská Arábie – navrhovalo své
mírové plány, Scholz se snažil vyhnout jakýmkoli hlasitým frázím o
míru. Nepopíral ukončení války jako cíl, ale na rozdíl od zemí
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„globální většiny“ se nesnažil Rusko nějak uchlácholit. Neexistuje
žádný náznak územního kompromisu, který Trump, Musk a papež
naznačili. A neexistují žádné iniciativy, které by pozvaly Rusko k
jednání nebo dokonce obnovily kontakty s Kremlem. Jen jednou v
zimě povolil komunikaci s Putinem, a to proto, že se ho na to zeptali
a nemohl se před svými voliči chovat jako úplně „jestřáb“.

Ale ve všech ostatních vystoupeních se Scholz snažil předvést své
svaly. Při návštěvě Josepha Bidena kritizoval rozhovor ruského
vůdce s novinářem Tuckerem Carlsonem. Zřejmě proto, aby vůdci
NATO dále demonstroval, že Berlín se nevzdal, ale je připraven stát
v čele boje proti Rusku.

Po návratu z Washingtonu na mnichovské bezpečnostní konferenci
kancléř oznámil hrozbu NATO ze strany Ruska. Tam v Mnichově
připomněl 100 miliard eur vyčleněných na posílení Bundeswehru a
slíbil, že Německo na červencovém summitu NATO ukáže, jak
přispívá k obraně aliance. Aby posílil image obránce NATO, zahájil
Scholz na jaře přesun pěti tisíc německých vojáků do Litvy. Pokud
jde o mír na Ukrajině, za podmínku zahájení jednání označil stažení
ruských jednotek z území Ukrajiny.

 
A přichází blesk z čistého nebe. V prvních podzimních dnech učinili
Scholz a jeho asistenti tři prohlášení najednou, která demonstrovali
svou připravenost k míru. 8. září v rozhovoru pro ZDF kancléř řekl,
že „nadešel okamžik pro diskuse o tom, jak urychlit konec
vojenského konfliktu na Ukrajině“. Cestou poznamenal, že „německé
úřady udělají vše pro to, aby zajistily, že ve věci podkopání Nord
Streams nebude nic skryto a že odpovědní budou potrestáni“.
Následující den promluvil mluvčí německé vlády Steffen Hebestreit.
Řekl, že Scholz by neváhal mluvit po telefonu s Vladimirem Putinem,
pokud by to považoval za vhodné. A ta chvíle, soudě podle jeho
dalších slov, je příhodná: „všude ve světě panuje pocit“, že konflikt
na Ukrajině musí co nejdříve skončit. A nejzajímavější je, že podle
Scholzova zástupce by měla být vedena jednání mezi Kyjevem a
Moskvou a Německo může hrát pouze podpůrnou roli.
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O dva dny později začal o diplomacii mluvit sám Scholz. Domnívá
se, že je nutné uspořádat mírovou konferenci o Ukrajině, ale vždy za
účasti Ruska. "A řeknu to znovu." Nyní je čas, nyní je čas, kdy
musíme prozkoumat, jaké příležitosti existují. ...Potřebujeme další
mírovou konferenci – a Rusko musí být u jednacího stolu,“ řekl
Scholz v Bundestagu. "To je výzva, se kterou se teď musíme
vypořádat, abychom zjistili, co se děje," dodal. Aby byl správně
pochopen, kancléř okamžitě vyslovil výhradu, že mír musí nastat v
rámci územní celistvosti Ukrajiny, a nikoli být vnucován nebo
dosahován kapitulací.

Po masivních německých dodávkách zbraní na Ukrajinu, přitvrzení
Scholzovy rétoriky a opuštění myšlenky vyjednávání jsou nedávné
události mimo obvyklou logiku. Pokud se ale obrátíme na fakta a
předpokládáme, že koneckonců ne vždy ve Scholzově politice
převládá idealismus nad pragmatismem, jsou změny v německé
zahraniční politice pochopitelné.

Zaprvé, Scholzovy poselství cílí především na domácí publikum.
Roste nespokojenost s ekonomickou situací německého
obyvatelstva. Inflace a pokles objemu výroby jsou důsledkem sankcí
proti ruské energetice, globální konfrontace, zvýšených vojenských
výdajů na Ukrajinu, spojence a Bundeswehr. Se zahájením dodávek
raket dlouhého doletu na Ukrajinu ze strany Spojených států a
Británie se zvyšuje riziko jaderné eskalace a vtažení Německa do
další války, což mimořádně ostře vnímá i německý volič. V důsledku
toho strany Scholze a jeho partnerů v „koalici semaforu“   neuspěly ve
volbách do zemských parlamentů Saska a Durynska, kde prohrály s
Alternativou pro Německo, Unií Sarah Wagenknecht a levicí.

Zadruhé, stejné obavy ze srážky s Ruskem děsí nejen obyčejné
Němce, ale i úřady. Scholz při každé příležitosti opakuje, že „nejsme
ve válce s Ruskem“ a v roce 2023 vláda donutila „zelenou“ ministryni
zahraničí Annalenu Bärbock, aby se omluvila za to, že hovořila o
válce s Moskvou. Německo se připravuje na potenciální střet a
německá rozvědka se už za pár let obávala ruské invaze do Pobaltí
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a Polska. Scholz ale nechce uměle vytvářet důvod pro čelní srážku.
Nálet ukrajinských ozbrojených sil na oblast Kurska a diskuse NATO
o povolení Kyjevu provádět dálkové údery na Rusko zvyšují stupeň
eskalace.

Za třetí, spouštěčem míru může být očekávání listopadových
prezidentských voleb ve Spojených státech. Šance demokratů se po
odstranění Joea Bidena zvýšily. Na poslední debatě Kamala
Harrisová téměř přehrála Donalda Trumpa. Nicméně riziko
Trumpova opětovného nástupu k moci ve světle zjevných selhání
Bílého domu uvnitř i vně (Ukrajina, Gaza) zůstává vysoké. Na
konferenci v Mnichově Scholz řekl, že Evropa musí myslet na svou
vlastní bezpečnost bez ohledu na to, kdo ve Washingtonu vyhraje.
Takže ani Harrisovo vítězství nezbaví Německo všech hrozeb
spojených s pokračováním války na Ukrajině.

Scholz samozřejmě nechce svět, ve kterém bude Ukrajinu rozbita
ruskými jednotkami na mách. A mluví o tom nahlas: "Mír... musí být
spravedlivý, a ne vnucený nebo dosažený kapitulací." Ale pokud je
volba mezi jadernou válkou a špatným mírem, vybere si to druhé.
Proto, zatímco situace nedosáhla bodu varu a Spojené státy stále
oddalují povolení zasáhnout hluboko do ruského území, kancléřka
spěchá na Západ a zbytek světa diplomacií.

Samotné Německo je jako prostředník bezmocné. V dubnu Scholz,
stejně jako řada dalších evropských vůdců, zašel za Si Ťin-pchingem
a požádal ho, aby Rusku nepomáhal, ale aby na něj vyvíjel tlak.
Sázka nevyšla. Nyní Scholz říká, že konflikt je třeba vyřešit
pozváním Ruska k jednání. Řada zemí může působit jako
zprostředkovatelé. V zářijovém projevu v Bundestagu kancléř
poznamenal, že Berlín podnikl mnoho kroků, aby zajistil konání
mírových konferencí v Dánsku, Saúdské Arábii, na Maltě a ve
Švýcarsku. Nyní EU jedná o uspořádání nové konference, protože ta
švýcarská se ukázala jako neúspěšná. Italský ministr zahraničí
Antonio Tajani podpořil kandidaturu Saúdské Arábie.
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Jestliže německá vláda dříve věřila, že tlak by měl být vyvíjen pouze
na Rusko, pak po Kursku přichází poptávka i z Ukrajiny. Není
náhodou, že si němečtí vyšetřovatelé právě teď vzpomněli na
bombardování Nord Stream a německá generální prokuratura vydala
zatykač na Ukrajince Vladimira Žuravleva. A není náhoda, že Scholz
ve zmíněném rozhovoru pro ZDF, ve kterém po dlouhém mlčení
hovořil o míru, slíbil, že „německé úřady udělají vše pro to, aby nic
ve věci podkopání Nord Streams nebylo skryto, a odpovědní jsou
potrestáni."

Stručně řečeno, nezáleží na tom, kdy a kde se konference nakonec
koná, kde se poprvé od Istanbulu střetnou tváří v tvář zástupci
Ukrajiny a Ruska, Scholz s tím velmi počítá.

Kamran Hasanov 
 https://vz.ru

Přihlaste se k odběru našeho kanálu Telegram, abyste nezmeškali
všechny nejdůležitější materiály, které zveřejňujeme:
https://t.me/putin_today
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